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بی اطلاعی مجلس از زمان معرفی وزیر 
پیشنهادی کار

عضو هیات رئیســه مجلس شورای اسلامی گفت: 
هنوز خبــری از اینکه دولــت در چه روزی قصد 
معرفی وزیر پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به مجلس را دارد به دســت ما نرســیده اما زمان 

دولت برای معرفی وزیر رو به اتمام است.
حســینعلی حاجی دلیگانی عضو هیات رئیســه 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنــا، در خصوص آخرین وضعیــت معرفی وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفــت: هنوز خبری 
از اینکــه دولت در چه روزی قصــد معرفی وزیر 
پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مجلس 
را دارد به دست ما نرســیده اما زمان دولت برای 

معرفی وزیر رو به اتمام است.
وی در خصوص تعطیلات تابســتانی نمایندگان و 
تداخل آن با معرفی وزیر، اظهار داشت: مجلس در 
این ایام تعطیل نخواهد بود و تنها جلسات صحن 
علنی برگزار نمی شود. هر زمان دولت نامه معرفی 
وزیر را به مجلس ارســال کند، ما در خصوص آن 

تصمیم خواهیم گرفت.
حاجی دلیگانی در پاســخ به این ســوال که »آیا 
جلســه رأی اعتمــاد بعد از تعطیلات تابســتانی 
خواهد بود؟« عنوان کرد: این مسئله بستگی دارد 
بــه اینکه نامه معرفی وزیر چــه زمانی به مجلس 
برســد، وقتی که نامه به مجلس ارسال شود، بسته 
به زمانی که می تواند جلسات مجلس منعقد شود، 

اعلام وصول خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که »اعلام وصول الزاماً 
باید در صحن علنی انجام شــود؟« گفت: بله اول 
باید در صحن علنی اعلام وصول شــود و وقتی که 
اعلام وصول شد، ظرف مدت یک هفته باید تعیین 

تکلیف شده و جلسه رأی اعتماد برگزار شود.

وزیر کشور: دولت در دیپلماسی 
اقتصادی موفق بوده است

وزیر کشور گفت: کارنامه دولت سیزدهم، خوب و 
درخشان است و در دیپلماسی اقتصادی و ارتباط 
و همکاری با کشورهای همسایه کاملًا موفق بوده 
اســت.احمد وحیدی روز دوشنبه در حاشیه آیین 
اســتقبال در فرودگاه یاسوج در پاسخ به خبرنگار 
ایرنا در خصوص ارزیابی عملکرد یک سالگی دولت 
اظهار داشــت: کارنامه دولت، درخشــان است و 
توانسته شرایط را از یک ریل معیوبی بر یک ریل 
ســالمی بیندازد و همانند یک قطار هر چه جلوتر 

رود سرعت بیشتری پیدا خواهد کرد.
وی افــزود: اصلاحــات مهــم اقتصــادی صورت 
گرفته که بســیار مهم اســت و منابعی که برای 
ســرمایه گذاری ها پیش بینی شــده بود در ســال 

گذشته اختصاص داده شد.
وزیر کشــور تصریح کرد: نرخ رشــد جریان تورم 
نزولی اســت و در واقع به معیشــت مردم کمک 
می کند.وحیدی ابراز داشــت: دولت و در رأس آن 
رئیس جمهور در میدان هســتند که خواسته های 

مردم کشور را جبران کنند.
وی ادامــه داد: دولــت در کنترل بیمــاری کرونا 
کاملًا موفق بوده و در اصلاحات اقتصادی گام های 
بزرگی برداشته اســت.وزیر کشور عنوان کرد: در 
سفر به استان ها و ارتباط با مردم درک عمیق تری 

از نیازهای مردم به دست آمده است.
وحیدی بیان کرد: پروژه های بسیار مهمی در این 
سفرها تصویب شــده و منابعی که مربوط به سال 
گذشــته بود تقریباً همه تخصیص یافته است. وی 
تأکید کرد: منابع ســفرهای مربــوط این دوره از 
ســال نیز در حال تخصیص است و به زودی نهایی 

می شود.
وزیر کشــور تأکید کرد: یک هــزار میلیارد تومان 
در خصوص ســفرهای رئیس جمهور به کهگیلویه 
و بویراحمد تخصیص پیداکرده است که می تواند 

سبب تحول در این منطقه شود.
 وحیدی در خصوص اعتبارات مربوط به خسارات 
ســیل اخیر نیز گفــت: اوایل کار با وقوع ســیل 
کمک های دولت به اســتان آغاز شــد و به همت 
استاندار استان بخشــی از منابع داخلی استان به 
موضوع سیل تخصیص داده شــد. وی ادامه داد: 
از منابع بحــران اعتباری برای جبران خســارات 
ســیل تخصیص داده شــده و تلاش می شود این 
خسارات جبران شوند. وحیدی با اشاره به افتتاح 
و کلنگ زنــی طرح های هفته دولت در اســتان 
کهگیلویه وبویراحمد، ابراز داشــت: برای چندمین 
بار اســت که سفر به این استان انجام شده و طبق 
برنامه ریزی هــای انجام شــده دیدار از شــهرهای 

مختلف استان در دستور کار قرار دارد.
وزیر کشــور عنوان کــرد: از نزدیــک پروژه های 
در دســت اجــرا و پروژه هایی که بــه انتهای کار 
رســیده اند ارزیابی می شوند. وی افزود: موضوعات 
مختلف دیگر اســتان نیــز با همراهی اســتاندار 
کهگیلویه وبویراحمد و نمایندگان اســتان بررسی 
خواهند شــد و تصمیمات لازم گرفته می شــود. 
وحیدی درباره پیــاده روی اربعین و حضور مردم 
ایران در این آیین مذهبی بیان کرد: پیش بینی های 
لازم از سوی ایران و عراق اندیشیده شده و تلاش 
همه دســت اندرکاران این است که زائران بتوانند 
این ســفر را با رفاه کامل انجام دهند. وزیر کشور 
تصریح کــرد: حجم زیادی از مردم کشــور عازم 
این ســفر هســتند به همین دلیل تراکم زیادی 
خواهیم داشــت.وی از مردم خواست در مدیریت 
ســفر به گونه ای اقدام کنند که بتوانند در فواصل 
مختلف ســفر را انجام دهند و همه را برای روز و 

روزهای مانده به اربعین نگذارند.

خبر

یک نماینده مجلس: تیم اقتصادی 
دولت منسجم نیست

نماینده چابهار در مجلس شــورای اسلامی نقاط 
ضعف و قوت دولت ســیزدهم طــی عملکرد یک 

سال نخست فعالیتش را تشریح کرد.
معین الدیــن ســعیدی نماینده مــردم چابهار در 
مجلس شــورای اســلامی در گفت وگو با ایلنا، در 
رابطه با ســپری شــدن یک ســال از عمر دولت 
ســیزدهم و نقاط قوت و ضعف این دولت در این 
مدت، گفت: در مورد کارکرد مثبت در نخســتین 
مورد باید به سفرهای استانی دولت اشاره کنم که 
یکی از شــاخصه های بسیار مثبت دولت سیزدهم 
بوده است. همچنین چابکی شخص رئیس جمهور 
و حضــور در صحنه های مختلــف از نکات مهم و 

مثبت دیگر دولت محسوب می شود.
وی ادامــه داد: در ســوی دیگــر ارتقــای روابط 
خارجی با کشورهای همسایه ویژگی مثبت دیگر 
دولت است که زمینه ســاز فعال شدن دیپلماسی 
منطقه ای در این شــرایط تحریمی شده و به ویژه 
توجه بــه مرزهــا و بازارچه های مــرزی از دیگر 
ویژگی های مثبت دولت است. همچنین دولت در 
بحث کنترل بیماری کرونا گام های بزرگ و خوبی 
برداشــت که این مسئله هم ویژگی خوب و مثبت 

دیگری برای دولت سیزدهم محسوب می شود.
ســعیدی در ادامه اظهار داشــت: امــا در بحث 
آســیب هایی که دولــت دارد به عنــوان یکی از 
مهم تریــن موارد می تــوان به عدم انســجام تیم 
اقتصادی دولت اشــاره کرد که واقعاً چالش زا شده 

است. 
سیاســت حــذف ارز ترجیحی چون ایــن ارز با 
مبانی اقتصاد چندان سازگاری نداشت شاید یک 
ضرورت بود اما راهکار جایگزین آن بنا به نقشــه 
راه طرح ریزی شده توسط مجلس این بود که سبد 
کالاهای معیشــتی از طریق کالابرگ الکترونیکی 
با قیمت شــهریور ۱۴۰۰ به مردم داده شــود که 
ایــن اتفاق رخ نداد و دولت به جای آن به پرداخت 
نقــدی یارانه معیشــتی روی آورد که متأســفانه 

همین باعث افزایش پایه پولی شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: ما در بعضــی از کالاهای 
اساســی ۴۰۰درصد افزایش قیمت داشــتیم که 
این امر متأســفانه معیشت دهک های کم درآمد را 

به شدت دچار چالش کرده است. 
در واقع من این عدم انسجام تیم اقتصادی دولت 
را به عنوان بزرگ ترین چالش دولت آقای رئیســی 

می بینم.
نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به برخی اقدامات دولت در حوزه هایی مانند 
اینترنــت و فعالیت های اجتماعی اظهار داشــت: 
یکی از موضوعاتی که در این شــرایط بسیار برای 
مردم هزینه ساز است و مردم را نگران کرده ایجاد 
تنظیمات رده ســنی کودکان روی اینترنت است 
که به نظر من با شأن والای مردم ایران همخوانی 

ندارد.
وی ادامه داد: همین طور در بحث کاهش ســرعت 
اینترنــت و یــا محدودیت هایــی کــه در حوزه 
فعالیت های NGOهــا دارد اتفاق می افتد یا در 
بحث واردات خودرو که آیین نامه اجرایی آن هنوز 
آن طور که باید اجرانشــده است و موضوع توزیع 
عادلانه فرصت ها که متأســفانه کماکان به مناطق 
محروم کم توجهی می شــود ازجملــه موضوعاتی 
هســتند که می توان به آن ها به عنوان نقاط ضعف 

فعالیت دولت طی یک سال نخست اشاره کرد.

وزیر اطلاعات:
دولت در یک سال گذشته منشأ 

تحولات زیادی بود
وزیر اطلاعــات ضمن گرامیداشــت هفته دولت، 
گفت: دولت در این مدت یک ساله، منشأ تحولات 
قابل توجهی بود که بــه اذن حضرت احدیت، آثار 
مبارک آن ازاین پس بیشتر و عمیق تر دیده خواهد 

شد.
در متن پیام او آمده اســت: هفته ی دولت تجلی 
ارزش ها و دســتاوردهای ماندگار شهیدان رجایی 
و باهنر، آن دو اسوه الگوی خدمت گزاری خالصانه 
و درس آموزی است که همچون میراثی ارزشمند 
بر تارک آســمان نیلگون میهن اسلامی عزیزمان 
می درخشــند. این دو شهید عزیز توسط گروهک 
ضدمردمی و ضدانقلابــی منافقین به درجه رفیع 
شــهادت رســیدند تا به گواه تاریخ، ننگِ جنایت 
ددمنشانه ی منافقین تروریست مزدور صدام بعثی 
و صهیونیــزم بین الملل، از دامــان آلوده به خون 
افزون بر ۱۷هزار شهید مظلوم و بی گناه تا قیامت 

زدوده نشود. 
دولت مردمی و انقلابی در یکی از دشــوارترین و 
پیچیده ترین مقاطع تاریخی، اداره ی امور کشور را 
به دست گرفت، اما با توکل به ذات اقدس الهی، با 
دنبال کردن مسیر مستقیم ولایت با خدمتی الگو 
گرفته از رهبر فرزانه انقلاب اسلامی و از شهیدان 
رجایــی و باهنر و به ویژه از راه و رســم آمیختگی 
با مــردم، خدمت به مردم و حضور در میان مردم 
همه ی نقاط کشــور، در این مدت یک ساله، منشأ 
تحــولات قابل توجهــی بوده که بــه اذن حضرت 
احدیت، آثار مبارک آن ازاین پس بیشتر و عمیق تر 

دیده خواهد شد. 
موفقیت در اجرای طرح مردمی ســازی یارانه ها، 
موفقیــت در مقابلــه با بیماری منحــوس کرونا، 
موفقیت در عرصه بین الملل و منطقه ای )نشست 
سه جانبه(، سفرهای استانی رئیس جمهور محترم 
و آثــار با برکت آن از جمله دســتاوردهای دولت 

مردمی و انقلابی در این مدت است

خبر

پیش  چندی  تــا  دولت  حامیان  همدلی| 
تــلاش می کردند مهار کرونــا را مهم ترین 
دســتاورد دولــت توصیف کننــد. حالا اما 
با کم رنگ شــدن مســئله کرونــا موضوع 
سفرهای استانی را محور قرار داده اند. آنان 
می گویند که دولت توانسته بدون واسطه با 
مردم ارتباط بگیرد و مشکلات را حل کند. 
هرچند که آمارهای کلان کشور به خصوص 
در حوزه اقتصــاد و محیط زیســت مثبت 
نیست ولی حامیان دولت و همچنین اعضای 
دولت سعی می کنند بدون توجه به شرایط 
عمومی تنها روی این مســئله تأکید کنند 
که دولت رئیسی و شخص رئیس جمهوری 
چند بار به شــهرهای مختلف سفرکرده و 
چند بار با مردم دیدار داشــته اســت. این 
در حالی است که بســیاری می گویند این 

سفرها دستاورد و نتیجه روشنی ندارد.
ایــن موضوع حتــی از ســوی اصولگرایان 
هــم به صراحت بیان شــده اســت. چندی 
پیش محمدرضــا باهنر از چهره های مطرح 
اصولگرایــی در یک نشســت خبری گفته 
بود: »البته دولت نباید فکر کند فقط ســر 
زدن به مردم مشــکلات را حــل می کند، 
یکی از کار های اشــتباه وزرا این اســت که 
در هر ســفر کلــی وعده ووعیــد می دهند. 
درصورتی کــه امکانــات وجود نــدارد که 
وعده می دهند، مشکلات با شیوه دستوری 
حل نمی شود. یک ســری لوازم و مقدمات 
می خواهــد. دولتمردان بروند ســر بزنند و 
همدردی کنند، برنامــه تعریف کنند برای 
حل مشــکلات، اما وعده ووعیــد ندهند. ما 
الان بیــش از ۸۰۰هزارمیلیارد تومان پروژه 
نیمه تمام دولتی داریم. بعضی از این پروژه ها 
از زمان جنگ باقی مانده اســت. موقعی که 
ما این همه پروژه نیمه تمــام داریم، به طور 
مثال ســالیانه دولت و مجلس خیلی تلاش 
کنند، ۶۰هزار میلیارد تومان بودجه عمرانی 
تصویــب می کنند. ریاضیدانــان می گویند 
۸۰۰هــزار میلیارد را تقســیم بــر ۶۰هزار 
میلیارد می کنند و می گویند ۱۲ساله همه 
پروژه ها تمام می شــود، اما ما مهندســان 
می گوییم هیچ زمانی تمام نمی شــود. چون 
این ۶۰هــزار میلیارد تومــان فقط هزینه 
نگهداری کارگاه و اســتهلاک پروژه است. 
پروژه موقعی که نیمه کاره باشد، باد، باران، 
گرما و زلزله باعث استهلاک پروژه می شود، 
این ۶۰هــزار میلیارد تومــان فقط هزینه 

حفظ وضع موجود است.«
دراین بــاره نیز محمدرضا خبــاز از فعالان 
سیاســی اصلاح طلب با اشــاره به سفرهای 
اســتانی روحانی و رئیسی توضیح می دهد: 
»در زمــان آقــای روحانــی ایــن موضوع 
فروکش کرد و او به جــای آنکه به تک تک 
شهرســتان ها برود، در مرکز استان می ماند 
و وزرا به شهرســتان های مختلف می رفتند 
سپس یک جلســه هیات وزیران در مرکز 
استان تشــکیل می شــد و مصوباتی را در 
آنجا داشــتند. در زمان آقای رئیسی که به 
قولی کف گیر به ته دیگ خورده و اعتبارات 
بســیار کاهــش بافته اســت، رفتن رئیس 
دولت به شهرستان ها، نوعی گفتاردرمانی و 
هم نوایی با مردم است.« وی ادامه داد: »در 
این ســفرها اتفاق خاصی نمی افتد چراکه 
اعتباری نیســت تا به مردم بدهند. سازمان 
برنامــه بودجه تخصیــص اعتبار را خودش 

انجام می دهد و از مکانیسم تخصیص برای 
توزیع بودجه استفاده می کند و رفتن آقای 
رئیســی هیچ بار مالی برای استان ها ندارد 
یا بســیار کم اســت. آقای رئیس جمهور با 
هواپیمای اختصاصی می روند، از یک هفته 
قبل تیم آقای رئیســی به استان رفته و با 
توجــه به در نظر گرفتن جایگاه و مســائل 
امنیتی یک هزینه ی ســطحی برای استان 
درست می کنند. چیزی گیر مردم نمی آید. 
چراکه بودجه ای نیست و دبه خالی است.«

قول های بی نتیجه
این سیاستمدار اصلاح طلب، با بیان آنکه با 
دبه خالی نمی توان سر مردم را چرب کرد، 
گفت: »آقای رئیســی که به شهرســتان ها 
می رود پای درد و دل مردم می نشــینند و 
قول هایی می دهد. قول هایی که در سفرهای 
قبلی بــه مردم دادند هنوز اجرایی نشــده 
است. این اجرایی نشدن قول ها نوعی بدبین 
کردن مردم نسبت به دولت است. مردم در 
حال حاضر سرخورده شدند و بهترین نمونه 
آن، شــرکت در انتخابات است. این سفرها 
خاصیتی ندارد مگر آنکه آقای رئیس جمهور 
تحت عنوان سرکشی از ادارات و نهادها به 
این سفرها بروند و ببینند رفتارشان با مردم 
چگونه اســت. چون آقای رئیســی دوست 
دارند به صورت مســتقیم با مــردم روبه رو 
شوند، باید بروند و ببینند زیرمجموعه شان 

با مردم چه رفتاری دارند.«
خردادماه امسال نیز حسینی نوری امام جمعه 
شــهریار در خطبه های نماز جمعه با انتقاد 
از ســفرهای بی نتیجه رئیســی گفته بود: 
»نتیجه ســفر رئیسی به شهریار و مصوبات 
آنچه شد؟ این سفر چه ارمغانی برای مردم 
داشــت؟ در تخصیص اعتبــارات فهمیدیم 
تهران سه شهرستان دارد آن هم در شرق و 
گویا اصلًا شهرستان های غرب استان وجود 
ندارد؛ جالب اســت. جمعیت سه شهرستان 
که شــرق اســتان که اعتبار ۲۱۰۰میلیارد 
اعتبــار در نظــر گرفتند به اندازه شــهریار 
نیست، اما فقط ۱۱۰میلیارد تومان در نظر 
گرفته انــد. ۱۰۰میلیارد آن هم برای تکمیل 
بیمارستان است؛ که دانشگاه علوم پزشکی 
اســتان تهــران اعلام کرده کافی نیســت. 

تخصیص اعتبارات برای سه شهرستان غیر 
از بودجه هایی اســت که اختصاص داده اند، 
حتماً در بودجه دست کاری خواهند کرد.«

چندی پیش هم صداوسیمای مرکز استان 
اصفهان نوشــت: »پس از گذشــت دو ماه 
از ســفر رییس جمهور بــه اصفهان هنوز 
مصوبات این ســفر به اســتان ابلاغ نشده 

است.«
اما بااین حال دولت نظر دیگری دارد. ســید 
ابراهیم رئیسی در واکنش به انتقادها گفته: 
»برخی بر بنده خرده می گیرند چرا شــما 
به استان ها و شهرســتان ها سفر می کنید. 
این ها اشکالشــان این اســت که تجربه با 
مردم بودن را ندارند. اشکالشــان این است 
که نمی خواهند در اجتماعات مردم، درد و 
دل آن ها را گوش کنند. بنده لذت بودن با 
مردم را کاملًا می چشــم و معتقدم مدیران 
نه فقط بنــده به عنوان خادم مــردم، همه 
استانداران، بخشــداران، وزرا و همه کسانی 
که به نــام دولت کار می کنند باید با مردم، 
از مردم و در مردم باشــند و همواره بدانند 
مشکلات با حضور و مشــارکت مردم حل 

خواهد شد.«
رئیس جمهــوری دیروز هــم در واکنش به 
انتقادات در نشســت خبری خود دراین باره 
صحبت کرد، منتها او فقط تأکید داشت که 
سفرهای استانی لذت خاصی دارد. رئیسی 
گفــت: »تغییر رویکردهایی را در این مدت 
داشتیم و در یک سال گذشته مواردی را در 
این زمینه داشتیم که اولین مورد آن ایجاد 
دولتــی مردم و توجه به مردم و خواســت 
آنان و حضور در میان مردم بود. حضور در 
میان مردم کشــور در شهرها و روستاها در 
راســتای همین دیدگاه بوده است. حضور 
در مجامع کارگری، حوزه ها و دانشــگاه ها 
در همین راســتا بوده اســت. کســانی که 
ملامت می کردند ثمر ایــن حضور در بین 
مردم چیســت و نگــران آن بودند، تجربه 
میان مردم بودن و لذت آن را نچشــیده اند. 
در میــان مردم بودن بــرای ما یک اصل و 
رویکرد به حســاب می آید. اینکه ما باید از 
نزدیک مردم را ببینیم و مســئله و مشکل 
آنان را بیابیم و برای حل مســئله و مشکل 

تلاش کنیم.«
اجرایــی  معــاون  مرتضــوی،  صولــت 
رئیس جمهــور هــم همین خــط را دنبال 
کرده و در پاســخ به ســؤالی درباره اجرای 
مصوبات ســفرهای اســتانی و مسائلی که 
از ســوی برخی جریانات سیاســی مطرح 
می شــود، مدعی شــده: »آن هایــی که به 
اجرای مصوبات سفرهای استانی نقد دارند، 
باید بگویند کدام یک از مصوبات اجرانشده 
اســت؛ سفرهای اســتانی با یک نگاه کاملًا 
کارشناســی انجام می شــود و بــرای اجرا 
و برای مردم اســت.« وی افــزود: »پروژه 
بیمارستانی که ۱۰سال متوقف بوده بعد از 
سفر استانی دولت ســاخت آن آغازشده و 

پیشرفت خوبی هم داشته است.«
دیروز محمد صالح جوکار رئیس کمیسیون 
شوراهای مجلس شورای اسلامی نیز که از 
حامیان دولت در مجلس محسوب می شود 
در گفت وگــو با فارس با اشــاره به عملکرد 
دولت ســیزدهم در یک سال گذشته گفت: 
»یکــی از ویژگی های دولت آقای رئیســی 
مردمی بودن آن اســت و ما شــاهد بودیم 
که در یک سال گذشته آقای رئیس جمهور 
به همراه اعضای هیئت دولت هر ۱۲روز به 

یک استان سفر می کردند.«
وی افزود: »در جریان بازدید رئیس جمهور 
و اعضای هیات دولت از استان های مختلف 
مصوباتی برای رفع مشکلات مردم گذرانده 
می شد که این مصوبات در اکثر موارد خلاف 
دولت های قبل، اجرایی شده است. در حوزه 
سلامت، بهداشت و درمان و به ویژه در بحث 
واکسیناســیون برای مقابله با بیماری کرونا 
ما شــاهد عملکرد جهادی دولت سیزدهم 
بودیم که با واکسیناسیون گسترده آرامش 

به جامعه بازگشت.«
جوکار خاطرنشــان کرد: »در حوزه مسکن 
برخلاف دولــت قبل، دولت فعلی با جدیت 
کار خود را با تخصیص زمین برای ســاخت 
مســکن آغاز کــرد، البته به دلیــل گرانی 
مصالح ســاختمانی این کار در ادامه مسیر 
ســرعت اولیه را نداشت، امیدواریم موانع از 
ســر راه تولید مسکن هرچه زودتر برداشته 

شود.«

سفرهای استانی رئیسی زیر ذره بین سیاسیون 

حلمسئلهیادردِدلدرمانی

همدلی| ملکرد مجلس یازدهم موردانتقاد 
گروه هــای مختلفی قــرار دارد، به خصوص 
آنکه نمایندگان این مجلس مدعی بودند که 
می خواهند روی معیشت مردم کار کنند و 
بــه زندگی عمومی مردم کمک کنند؛ اما از 
زمانی که این مجلس روی کار آمده مسئله 
اقتصــاد عمومی کمتر موردبحث قرارگرفته 
و هم زمــان وضعیــت اقتصادی کشــور با 
چالش هــای زیادی مواجه بوده اســت. در 
همین حال انتقادات به نمایندگان به خاطر 
امکاناتی که در اختیــار دارند افزایش یافته 

است.
 احمد امیرآبادی فراهانی عضو هیات رئیسه 
با خبرگزاری ایسنا  مجلس در گفت وگویی 
به صراحــت از کم تجربه بــودن نمایندگان 
مجلس یازدهم صحبت کرده اســت. او در 
این مصاحبــه گفته: »برخــی از همکاران 
در ابتدای مجلــس یازدهم تجربه کافی در 
امور تقنینی و قانون گذاری نداشــتند و به 
همین دلیل برخی حاشــیه ها ایجاد شــد، 
درصورتی کــه چنین اتفاقاتی در ادوار قبلی 
مجلس هــم رخ می داد؛ مگــر در مجالس 
نهم و دهم به نماینــدگان خودروهای پژو 
پارس و ســوزوکی ندادند پــس چرا هیچ 
فردی حاشیه سازی نکرد؟ در مجلس دهم 
ماشین پارس به عنوان ماشین نمایندگی و 
سوزوکی به عنوان خودروی مازاد در اختیار 

نمایندگان قرار گرفت.«
فراهانی درباره امکانات در اختیار نمایندگان 
هم توضیح داده و گفته: »در موضوع خرید 
خودرو برای نمایندگان مجلس یازدهم، قرار 
بود ماشــین پارس خریداری شود اما اعلام 
شــد که تولید خودروی پــارس اتوماتیک 
متوقف شده است، پس دو پیشنهاد را مطرح 
کردند؛ خــودروی دنا پلاس بدهند یا اینکه 
مجلس برای تولید ماشــین تارا صبر کند. 
همــان زمان درباره نحوه واگذاری دناپلاس 
به نمایندگان نیز بحث شــد؛ یک نظر این 
بود که دناپلاس با ســند به نام مجلس در 
اختیار نمایندگان قرار داده شــود و ماهیانه 

قســط آن از حقوق نمایندگان کم شــود، 
همچنیــن نماینده حق فروش نداشــته و 
باید همه هزینه های خــودرو را هم بدهد. 
نظر دیگر این بود که خــودرو با راننده در 
اختیار نماینده قــرار گرفته و هزینه خرید 
و تعمیــرات آن بر عهده مجلس باشــد. بر 
اســاس محاســبات صورت گرفته با شیوه 
دوم چند صد میلیارد به ضرر مجلس تمام 
می شد و در نهایت بعد از چهار سال ماشین 
مستهلک روی دســت مجلس می ماند که 
به ضــرر بیت المــال بود. پس مــا رویکرد 
اول را انجــام دادیم که بــه نفع بیت المال 
بود؛ ماشــینی را خریداری کرده تا نماینده 

به صــورت ماهیانه اقســاط آن را پرداخت 
 کند، حق خریدوفروش هم نداشــته و تمام 
هزینه های خودرو هم با خود نماینده باشد. 
وقتی که وزرا برای انجام کارهایشان چندین 
ماشــین و راننده در اختیار دارند آیا نباید 
حداقل شرایط برای یک نماینده برای انجام 
کارهای مردم در حوزه انتخابیه شان فراهم 
شــود؟ دنا پلاس تنها بهانــه ای برای زدن 

مجلس بود.«
فراهانی افزود: »موضوع دیگر درباره پرداخت 
ودیعه مسکن به نمایندگان بود. در ابتدای 
هر دوره، مجلس مبلغی به نمایندگان برای 
اجاره خانه در تهــران پرداخت می کند که 
این میزان در ســال اول مجلــس یازدهم 
۲۰۰میلیون تومان به عنوان ودیعه مســکن 
بود کــه این پــول هم به صــورت ماهیانه 
از حقــوق نماینده کم می شــود. این پول 
حقوق نبوده و یک وام اســت. ممکن است 
بگویند کارمندان هم به اجبار از شهرســتان 
به تهران منتقل می شــوند امــا به همین 
کارمند، مدیرکل و مســئول خانه سازمانی 
امکاناتی  داده می شود، درصورتی که چنین 
برای نمایندگان وجود ندارد. همین الان ما 
نماینده ای داریــم که می گوید صاحب خانه 
او اجاره را دو برابر کــرده و برای پرداخت 
اجاره و ودیعه مسکن با مشکل مواجه شده 

است.«

یک عضو هیات رئیسه مجلس مدعی شد؛

نمایندگان نیازمند اجاره خانه

سه شنبه 8 شهریور 1401   سال هفتم   شماره 2008


